

The practical implementation of the Educational mission of the ICMM

J.Crouse¹

Article 2 (d) of the missions of the ICMM reads as follows:

“to encourage, within its means and the operational framework, respect for and application of International Humanitarian Law and Military Medical Ethics, in particular by organizing or supporting courses on International Humanitarian Law applicable to armed conflicts and military ethics, intended for members of the Armed Forces Medical Services.”

In furtherance of the aforementioned mission, the ICMM, by way of its ICMM Centre of Reference for Education on International Humanitarian Law and Ethics based in Switzerland, provides three primary courses concerning International Humanitarian Law (IHL) and Ethics.

1. A Specialised ICMM International Course on the Law of Armed Conflict (LOAC) as part of International Humanitarian Law (IHL) for Military Physicians and other health care professionals presented since 1999 by highly experienced instructors/teachers in French and English.

(Held annually end of August/beginning September)

This International Course is however a unique course for medical practitioners and healthcare personnel, inter alia, by virtue of its highly interactive nature.

Furthermore, the course's presentation in Switzerland offers a significant benefit, as candidates from various nations are afforded the opportunity to engage in dialogue, share insights, and explore diverse contexts and obstacles.

Guest speakers from the International Committee of the Red Cross (ICRC) and the International Criminal Court (ICC) are extended invitations to address the participants.

The three most senior ICMM LOAC teachers each have more than 20 years of teaching

experience in the ICMM LOAC course with 2 of the other senior teachers between 13 to 15 years of LOAC experience.

The Course mainly deals with ‘The Rights in Warfare’ (jus in bello).

A definition of International Humanitarian Law can be described as that section of international law that is inspired by humanitarian feelings and focuses on the one hand on the protection of the individual and on the other settles the duties and rights of the belligerent parties.

An Analysis of the definition is therefore: Humanitarian feeling, Protection of victims, Settlement of duties and rights of combatants, within the framework of armed conflicts, on the cause of the conflict

International Humanitarian Law (IHL) can however also be defined as the branch of international law limiting the use of violence in armed conflicts by:

- a) sparing those who do not or no longer directly participate in hostilities.
- b) restricting the use of violence to the amount necessary to achieve the aim of the conflict, which independently of the causes fought for, can only be to weaken the military potential of the enemy.

The fundamental principles of IHL are:

- a) the distinction between civilians and combatants,
- b) the prohibition to attack those hors de combat,
- c) the prohibition of inflicting unnecessary suffering,
- d) the principle of necessity, and
- e) the principle of proportionality.

The Course therefore inter alia deals with all applicable Law, conventions, and decisions of the International Criminal Court (ICC), other Courts and Tribunals.

The course, also conducted through syndicate groups, examines various categories of conflicts by engaging in and deliberating on numerous practical exercises based on historical and contemporary scenarios, encompassing riots, international armed conflicts, non-international armed conflicts, and peacekeeping operations.

The numerous topics addressed in syndi-

cate sessions encompass practical illustrations pertaining to the aforementioned core principles of International Humanitarian Law (IHL).

Emphasis is placed on illuminating the roles and responsibilities of healthcare practitioners in these contexts in both symmetric and especially asymmetric conflicts. Various pertinent questions are deliberated upon, and very brief responses are provided to each in this article.

Are the Geneva Conventions and protocols still current ?

“The ICC and other Courts apply the basic principles of the Conventions and protocols in their decisions.”

In an asymmetric conflict where ambulances, hospitals and medical staff are deliberately targeted, whether the Red Cross, Red Crescent and Red Crystal emblems could be removed for protection?

“This decision is not an easy decision for a Commander as it necessitates a comprehensive evaluation of all relevant circumstances and awareness that protection in terms of the conventions may be compromised.”

What is the position of a state that fully complies with the legal provisions of the Conventions and protocols with non-compliance by the other party to the conflict?

“There is no doubt that a state will have to fully comply to avoid committing a war crime.”

The course also specifically deals with the various challenges for healthcare professionals in peacetime and in conflict.

Challenges with practical examples are inter alia:

- a) Complying with the relevant Law, Conventions and Ethical principles.
- b) Basic International Medical rights of a patient
- c) Negligence in the medical treatment of own and enemy soldiers.
- d) The conduct of healthcare professionals concerning torture.
- e) Medical Confidentiality during deployment
- f) Dual Obligation being the conflict between Military Instructions/Orders vs Ethics

“Medical personnel may never be compelled

Col (ret) Adv. Johan Crouse
B.Com LLB. PGC Medicine & Law
Practising Advocate in the High Court of South Africa
Legal Advisor to the Secretary General of the ICMM
Medico-Legal Advisor to ICMM Scientific Council
Head of ICMM International LOAC Teacher

to perform acts in contravention of ethical codes/rules as such an order will be a twofold violation of International humanitarian law – one against medical personnel and one against the prisoner – PI - Art 15 & 16 and PII – Art 9 & 10”

f) Morals vs Law vs Ethics

“Moral values are what a specific community expects from you which have no legal sanction except a reaction from the community

Ethical values are the higher moral values with no legal sanction but sanction from various professional bodies.

Legal prescripts are what you must do and with resulting legal sanction”.

g) The effect of inter alia Ideology and politics resulting in highly respected armed force members committing War Crimes.

The ICMM International Law of Armed Conflict (LOAC) course is also annually conducted in Tunisia and has been previously presented in Malaysia, South Africa, and once in China pursuant to Memoranda of Understanding (MOUs) with the ICMM.

2. A Hybrid Military Medical Ethics Course (MME)

(held during the end of August/beginning of September annually)

The course is aimed at

“enabling participants to recognize and analyse situations that present ethical and legal dilemmas from contemporary military deployments;

qualifying the participants to make legally and ethically sound decisions in situations where competencies in international law and ethics are similarly relevant”.

The Military Medical Ethics Course therefore inter alia:

- “familiarizes course participants with approaching ethically difficult situations and dilemmas by teaching them a framework for ethical decision-making;
- recognizes and analyses current problems and challenges related to International Humanitarian Law and military medical ethics within the scope of military operations including peace-keeping operations and modern warfare contexts;

- The course presupposes a basic knowledge of the fundamental norms of International Humanitarian Law (Geneva Conventions and Additional Protocols) as the teaching focuses on the ethical analysis.”

3. ICMM Workshop on Military Medical Ethics

The Annual Workshop is hosted each June by the ICMM Centre of Reference for Education on Humanitarian Law and Ethics in Switzerland.

This workshop stands out for featuring distinguished international speakers in the fields of medicine, philosophy, and law who offer their perspectives on a particular ethical issue for open discussion.

Conclusion

Member states are therefore urged to send members on these courses in order to further the original intention of the ICMM “To share knowledge”.

RAPPORT : Cours international du CIMM sur le droit des conflits armés (DCA)

La mise en œuvre pratique de la mission d'éducation du CIMM

J.Crouse

L'article 2 (d) des Status du CIMM indique qu'une des missions de ce dernier est de :

« favoriser, dans la mesure de ses moyens et dans le cadre opérationnel, le respect et l'application du Droit international humanitaire et de l'Éthique médicale militaire, notamment en organisant ou en promouvant des cours s'adressant aux membres des services de santé des forces armées sur le droit international humanitaire applicable dans les conflits armés. »

Dans le cadre de la mission susmentionnée, le CIMM, par l'intermédiaire de son Centre de Référence pour l'Enseignement du Droit International Humanitaire et à l'Éthique, basé en Suisse, propose trois cours principaux portant sur le droit international humanitaire (DIH) et l'éthique.

1. Cours international spécialisé du CIMM sur le droit des conflits armés (DCA) dans le cadre du droit international humanitaire (DIH) pour les médecins

militaires et autres professionnels de la santé, présenté depuis 1999 par des instructeurs/enseignants très expérimentés en français et en anglais.

(Organisé chaque année fin août/début septembre)

Ce cours international est unique en son genre pour les médecins et le personnel de santé, notamment en raison de sa nature hautement interactive.

En outre, le fait que le cours se tienne en Suisse offre un avantage significatif, car les candidats de différentes nations peuvent y engager un dialogue, partager des idées et explorer divers contextes et obstacles.

Des intervenants invités du Comité international de la Croix-Rouge (CICR) et de la Cour pénale internationale (CPI) sont invités à s'adresser aux participants.

Les trois enseignants les plus chevronnés du cours sur le DCA du CIMM ont chacun plus de 20 ans d'expérience dans l'enseignement de ce cours, et deux des autres

enseignants principaux ont entre 13 et 15 ans d'expérience dans le domaine du DCA.

Le cours traite principalement des « droits dans la guerre » (jus in bello).

Le droit international humanitaire peut être défini comme la partie du droit international inspirée par des sentiments humanitaires et axée, d'une part, sur la protection de l'individu et, d'autre part, sur les devoirs et les droits des parties belligérantes.

Les éléments suivants résument donc cette définition :

Sentiment humanitaire, protection des victimes, règlement des devoirs et des droits des combattants, dans le cadre des conflits armés, sur la cause du conflit

Le droit international humanitaire (DIH) peut toutefois également être défini comme la branche du droit international qui limite l'usage de la violence dans les conflits armés en :

a) épargnant ceux qui ne participent pas ou plus directement aux hostilités ;

b) limitant l'usage de la violence à ce qui est nécessaire pour atteindre l'objectif du conflit qui, indépendamment des causes défendues, ne peut être que d'affaiblir le potentiel militaire de l'ennemi.

Les principes fondamentaux du droit international humanitaire sont les suivants :

a) la distinction entre civils et combattants ;

b) l'interdiction d'attaquer les personnes hors de combat ;

c) l'interdiction d'infliger des souffrances inutiles ;

d) le principe de nécessité ; et

e) le principe de proportionnalité.

Le cours traite donc, entre autres, de l'ensemble du droit applicable, des conventions et des décisions de la Cour pénale internationale (CPI) et d'autres cours et tribunaux.

Le cours, qui se déroule également en groupes de travail, examine différentes catégories de conflits par le biais de nombreux exercices pratiques basés sur des scénarios historiques et contemporains, dont des émeutes, des conflits armés internationaux, des conflits armés non internationaux et des opérations de maintien de la paix.

Les nombreux sujets abordés lors des séances en groupes comprennent des illustrations pratiques relatives aux principes fondamentaux du droit international humanitaire (DIH) susmentionnés.

L'accent est mis sur la mise en lumière des rôles et des responsabilités des professionnels de la santé dans ces contextes de conflits symétriques et surtout asymétriques.

Plusieurs questions pertinentes sont examinées et cet article apporte des réponses succinctes à chacune d'entre elles.

Les conventions et protocoles de Genève sont-ils toujours d'actualité ?

« La CPI et les autres tribunaux appliquent les principes fondamentaux des conventions et des protocoles dans leurs décisions. »

Dans un conflit asymétrique où les ambulances, les hôpitaux et le personnel médical sont délibérément pris pour cible, les emblèmes de la Croix-Rouge, du Croissant-Rouge et du Cristal-Rouge pourraient-ils être retirés à des fins de protection ?

« Cette décision n'est pas facile à prendre pour un commandant, car elle nécessite de mener une évaluation complète de toutes les circonstances pertinentes et de tenir compte du fait que la protection prévue par

les conventions peut être compromise. »

Quelle est la position d'un État qui respecte pleinement les dispositions juridiques des conventions et protocoles en cas de non-respect par l'autre partie au conflit ?

« Il ne fait aucun doute qu'un État doit s'y conformer pleinement pour éviter de commettre un crime de guerre. »

Le cours aborde également de manière spécifique les différents défis auxquels sont confrontés les professionnels de la santé en temps de paix et en période de conflit.

Les défis à relever, avec des exemples pratiques, sont notamment les suivants :

a) le respect de la législation, des conventions et des principes éthiques pertinents ;

b) les droits médicaux internationaux fondamentaux d'un patient ;

c) la négligence dans le traitement médical de ses propres soldats et de ceux de l'ennemi ;

d) le comportement des professionnels de la santé face à la torture ;

e) la confidentialité médicale pendant le déploiement ;

f) la double obligation, c'est-à-dire le conflit entre les instructions/ordres militaires et l'éthique ;

« Le personnel médical ne peut jamais être contraint d'accomplir des actes contraires aux codes/règles éthiques, car un tel ordre constituerait une double violation du droit international humanitaire, l'une à l'encontre du personnel médical et l'autre à l'encontre du prisonnier ; PI - art. 15 et 16 et PII - art. 9 et 10 ».

f) la morale vs le droit vs l'éthique ;

« Les valeurs morales sont ce qu'une communauté spécifique attend de vous et qui n'est pas sujet à des sanctions juridiques, si ce n'est une réaction de la communauté internationale.

Les valeurs éthiques sont des valeurs morales supérieures qui ne sont pas sujettes à des sanctions juridiques mais qui sont sanctionnées par divers organismes professionnels.

Les prescriptions légales sont ce que vous devez faire et leur non-respect entraîne des sanctions juridiques. »

g) l'idéologie et la politique qui poussent notamment des membres très respectés des forces armées à commettre des crimes de guerre.

Le cours du CIMM sur le droit international des conflits armés (DCA) est également organisé chaque année en Tunisie et a déjà été présenté en Malaisie, en Afrique du Sud et une fois en Chine, conformément aux

protocoles d'entente (Memoranda of Understanding [MOUs]) conclus avec le CIMM.

2. Un cours hybride d'éthique médicale militaire (EMM)

(Organisé chaque année fin août/début septembre)

Le cours vise à

« permettre aux participants de reconnaître et d'analyser des situations qui présentent des dilemmes éthiques et juridiques dans le cadre de déploiements militaires contemporains ; donner aux participants des outils pour leur permettre de prendre des décisions légales et éthiques dans des situations où les compétences en matière de droit international et d'éthique sont également pertinentes ».

Ainsi, le cours d'éthique médicale militaire vise notamment à :

« familiariser les participants au cours avec l'approche de situations et de dilemmes éthiquement difficiles en leur enseignant un cadre pour la prise de décisions éthiques ;

reconnaître et analyser les problèmes et défis actuels liés au droit international humanitaire et à l'éthique médicale militaire dans le cadre des opérations militaires, y compris les opérations de maintien de la paix et les contextes de guerre moderne ;

Le cours présuppose une connaissance de base des normes fondamentales du droit international humanitaire (Conventions de Genève et Protocoles additionnels), car l'enseignement se concentre sur l'analyse éthique ».

3. Atelier du CIMM sur l'éthique médicale militaire

L'atelier annuel se tient chaque année en juin au Centre de Référence pour l'Enseignement du Droit International Humanitaire et à l'Éthique du CIMM en Suisse.

Cet atelier se distingue par la présence d'éminents orateurs internationaux dans les domaines de la médecine, de la philosophie et du droit, qui viennent exposer leur point de vue sur une question éthique particulière en vue d'une discussion ouverte.

Conclusion

Les États membres sont donc invités à envoyer des membres suivre ces cours afin de poursuivre l'objectif initial du CIMM, à savoir « partager les connaissances ».